
אם רצונך

תלמד  את החסידות שלי

להיות

מקושר אליי, 

סיפורו המרתק של בחור הישיבה המצטיין 
מגייטסהד שבאנגליה, שזכה להיות מראשוני 

השלוחים של הרבי בעולם

כשלמד בישיבה המפורסמת בגייטסהד, לפני 
למעלה מ־60 שנה, השתתף פעם בשיעור 'מחתרתי' 
בתניא שמסר החסיד רבי בן ציון שם טוב ע"ה, ואז 

גמלה בליבו ההחלטה ללמוד חסידות בקביעות, מכאן 
הייתה קצרה הדרך לרבי • הרב פייביש ווֹגֶל מלונדון 

שבאנגליה – אחד מראשוני השלוחים של הרבי בעולם – 
נטל חלק מרכזי בביסוס מפעל השליחות של הרבי, זכה 

לקשר המוני יהודים בעלי מעמד עם הרבי, לקבל 
אין־ספור הדרכות ומענות, להיכנס ל'יחידויות' ולבצע 
שליחויות ומשימות • השיחה המרתקת עמו, רווית 
התוכן העשיר, מתמקדת בסיפור התקרבותו לחב"ד 
ולרבי ובזיכרונותיו משנות בחרותו ב־770 • המכתב 
הראשון מהרבי, ה'יחידות' הראשונה, המכוננת, 

וה'תנאי' לסידור קידושין • חלק ראשון

שלום מגידמן

עם חסיד כדוגמתו של הרב פייביש 
אחד   – שבאנגליה  מלונדון  ווֹגֶל 
מראשוני השלוחים של הרבי בעולם 
– היא חוויה נדירה. כמעט אין בנמצא 
עימנו חסיד שנטל חלק מרכזי כל כך 
בביסוס מפעל השליחות של הרבי, זכה 
לקשר המוני יהודים בעלי מעמד עם 
הרבי, לקבל אין־ספור הדרכות ומענות, 
להיכנס ל'יחידויות' ולבצע שליחויות 

ומשימות.
זה זמן רב אנו מבקשים לקיים עימו 
שיחה ולשמוע את זיכרונותיו היקרים, 
שהדבר  גרם  הסיבות  מסובב  אך 
התמשך, וב"ה לקראת יום ההילולא 
ג' תמוז אנו זוכים לפרסם את חלקה 
הראשון של השיחה העשירה עם הרב 
ווגל, המתמקדת בסיפור התקרבותו 
ובזיכרונותיו משנות  לחב"ד ולרבי 

בחרותו ב־770.
הרב ווגל הוא חסיד בעל ראש רחב 
וראייה מעמיקה, מסור ונתון לענייניו 
והשאלה  מטרה,  חדור  הרבי,  של 
היחידה שעומדת נגד עיניו כל העת 

היא מהו רצונו של הרבי ממנו.
מעבר לחוויותיו הייחודיות במחיצת 
הרבי וההדרכות הרבות שעליהן הוא 
מספר לנו, מעניין עד מאוד לשמוע את 
נקודת מבטו ואת שימת ליבו לנקודות 

שונות, מעניינות ומעוררות.

שיחה

מסור ונתון 
למשלח. הרב ווגל 
נושא דברים בפני 
קהל אנגלי בעשור 

הקודם
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לשחוט גם בגייטסהד. "ביום חמישי בשבוע הוא 
היה מגיע לגייטסהד. ידעתי שהוא יהיה בבית 
הכנסת בזמן מסוים, ניגשתי אליו ובלי להציג את 
עצמי שאלתי: 'אתה ר' בערל לוין?'. הוא השיב 
בחיוב וסיכמנו שביום שישי אחר הצהריים, שבו 

אין 'סדר' בישיבה, אסע אליו.
"כך התחלנו ללמוד יחד 'לקוטי תורה'. חקוקים 
במוחי מאמרי החסידות הראשונים שלמדתי 
– 'אדם כי יקריב', 'שוש תשיש', 'על כן יאמרו 

המושלים' ועוד.
"המנהג היה שמדי יום טוב היו ראשי הישיבה 
– הרב לייב גורביץ, הרב אליהו לופיאן והרב משה 
שוואב – בוחרים בחור מהשיעור הגבוה – שכונה 
'הקיבוץ העליון' – שיאמר דבר תורה לפני כל 

תלמידי הישיבה.
"בחג השבועות התבקשתי אני לדבר. הייתי 
ולתומי  חסידות,  לימוד  של  כשנתיים  לאחר 
החלטתי לחזור על המאמר 'אדם כי יקריב' של 

אדמו"ר הזקן. לא הבנתי את המשמעות של חזרת 
חסידות בגייטסהד...

"וכך, בהגיע המועד, נעמדתי ואמרתי: 'מכיוון 
שהיום הוא יום ההילולא של הבעל שם טוב, אני 
חושב שנכון לומר תורה מתלמיד־תלמידו'. זה היה 
רגע מתוח בבית המדרש ואני המשכתי וחזרתי על 

תוכן המאמר, כמיטב הבנתי.
"זה הכניס אותי למערכת יחסים חדשה עם 
הנהלת הישיבה. מנהל הישיבה שראה אותי לומד 
תניא בבית המדרש אמר לי: תראה, אתה רוצה 
ללמוד תניא, טוב מאוד. אבל אל תלמד את זה בבית 

המדרש, תעשה זאת בחדר אחר"...

ההחלטה לנסוע לרבי
והייתה חוויה נוספת שהיה לה חלק משמעותי 
בתהליך התקרבותו של הרב ווגל לעולמה של 
חב"ד. "זה היה בשנת תשט"ז, אחרי האסון הנורא 
של הפיגוע בכפר חב"ד. הרבי שלח קבוצה של 

עשרה שלוחים לארץ הקודש כדי לעודד את עדת 
החסידים, ובדרכם עברו דרך אנגליה.

"הם שבתו בעיר לונדון. אך ביום ראשון, ללא 
הודעה מוקדמת, הם הופיעו בפתח בית המדרש של 
גייטסהד. המשגיח, שהיה במקום באותה עת, ניגש 
אליי ולחש באוזני שאלה הם שלוחים מליובאוויטש 
והציע שאקח אותם לאולם סמוך לבית המדרש ומי 

שרוצה לבוא עימי ולשמוע אותם – יבוא.
"כך עשיתי והאולם התמלא בעשרות תלמידים 
שהגיעו ל'קבלת פנים' לשלוחיו של הרבי. הרב 
יהודה קרינסקי שי' נשא ראשון דברים. הוא דיבר 
על אהבת ישראל של הרבי הקודם ושל הרבי. 
חשתי בשילוב חד־משמעי באזכור הרבי והרבי 
הקודם. כאילו מדברים על מישהו אחד. זה לכד 
את תשומת ליבי. הרב קרינסקי דיבר יפה מאוד 
על אהבת ישראל, ועל כך שהרבי אוהב כל אחד 
מאיתנו. אחריו דיבר הרב פייבל רימלר שי' עניין 
בנגלה. רבים מהבחורים נשאו ונתנו עימו בלימוד 

והתעורר במקום דיון תורני לוהט.

"אותה הזדמנות הדהדה בי את ההכרה שאנשים 
ליובאוויטש  של  הרשמי  השגריר  בי  רואים 
בגייטסהד, וזה חלחל בי עוד. התחלתי להרגיש 
שעליי להסיק את המסקנה ההגיונית ולנסות לנסוע 
ללמוד בישיבת ליובאוויטש בארה"ב, במחיצת 
הרבי. שוחחתי על כך עם אבי, אך הוא התקשה 
מאוד להשלים עם הרעיון. נסיעה אל מעבר לים 
יצרה תחושה של ניתוק. כשאכן נסעתי, היה רגע 
קצר מאוד שהבהיר לי את רגשותיו של אבי. 
כשנפרדנו אמר לי אבי: להתראות. אנא! תחזור 
לכאן... בעבורו, לא היה מובן מאליו שנתראה שוב.
"כרטיס להפלגה באונייה לארה"ב עלה שישים 
ושלוש לירות – סכום שלא היה בידי. ניגשתי 
ליהודי ושמו קאופמן שהיה די אמיד והוא הלווה 
לי סכום של עשרים לירות, אותו הצלחתי להחזיר 

לו כעבור חמש או שש שנים.
"כדי להשלים את הסכום שנדרש לנסיעה, 
הייתי נוסע פעמיים בשבוע ללמד ב'חדר' שבעיר 
סנדרלנד. קיבלתי תשלום של ארבע לירות לשבוע 

וכך קיבצתי את הסכום הדרוש לנסיעה.
"עליי לציין גם יהודי שהתגורר בסנדרלנד ושמו 
היה ר' אבא )אייבל( רפסון ע"ה, אשר גם הוא 
סייע לי בהוצאות הנסיעה )בנו, הרב יהודה ע"ה, 
נעשה חסיד חב"ד, ונכדו – הקרוי על שמו – הוא 
החסיד הרב אבא רפסון שי', מנהל 'בית אהל חב"ד 

ליובאוויטש' שע"י האהל הק'(.
"ניגשתי אל הרב יצחק דובוב וביקשתי שיכתוב 
עבורי מכתב שבו יבקש כי אקבל רשות להגיע 
ללמוד בישיבת ליובאוויטש, כדי שאקבל את 

המסמכים הדרושים ואהיה תלמיד מן המניין.
"וכך התקדמתי לקראת נסיעתי לעולם חדש, 
שונה לחלוטין מזה שבו גדלתי. ההחלטה לנסוע 
הייתה לא פשוטה, הייתי מאוד בודד בהחלטתי, גם 
הוריי התקשו לקבלה, ואף חבריי ניסו להניא אותי 
ממנה. למדתי בחברותא עם הרב אברהם גורביץ, 
המשמש כיום ראש ישיבת גייטסהד. הוא היה בחור 
למדן, בעל מוח בהיר. אני זוכר שהוא שאל אותי 
פעם מדוע אני מעוניין לנסוע לליובאוויטש – האם 
לומדים שם אחרת מכפי שלומדים כאן? כשאמרתי 
שבליובאוויטש יש דגש על עיקרי האמונה הוא 
אמר שביכולתי ללמוד גם את 'חובות הלבבות'. 

באותו שלב לא ידעתי מה לענות לו.
"אחרי כל זה יצאתי למסע הארוך. ההפלגה 
הייתה קשה ומייגעת, האונייה היטלטלה מצד לצד, 

"אנו עומדים בנקודת זמן היסטורית", אומר 
הרב ווגל בפתח שיחתנו, "מאה ועשרים שנה 
להולדת הרבי זו הזדמנות שמעולם לא הייתה. 
ואף שבגשמיות איננו רואים את הרבי, הרי רואים 
בבירור שהוא נמצא כאן, ויותר מזה – בחילא יתיר.
"מאה ועשרים שנה זה עניין של שלמות. כל 
מעשיו, תורתו ועבודתו של הרבי מתגדלים. וזה 
נותן לכל חסיד כוח להרגיש את הגדלות של הרבי, 
המסייעת לו בעבודתו ובשליחותו. כל אדם שלומד 
את תורתו של הרבי בחילא יתיר, מכניס את זה 
בשכלו ומחדיר לליבו – יכול לחוש בגלוי את 

ה'שלמות' וההוספה שיש בזמן המיוחד הזה.
של  הנצחיות  על  הרבה  מבואר  "בחסידות 
הנשמה. אם נלמד את זה – נקבל קצת הבנה מה 
מתרחש כאן ונוכל באמת לעלות רמה בהתקשרותנו 
ובחלק שלנו בפעולות של הרבי", חותם הרב ווגל 
את הקדמתו, ואנו עוברים לשמוע את זיכרונותיו 

מראשיתם.

תשובה מיוחדת 
מהרבי

הרב פייביש ווגל נולד באנגליה בשנת תרצ"ו 
להורים יראי שמיים שלא נמנו עם עדת החסידים. 
"במלאת לי חמש־עשרה", הוא מספר, "בשנת 

תשי"א, שלח אותי אבי ל'מנצ'סטר ישיבה'.
"באותם ימים התגורר במנצ'סטר החסיד הרב 
יצחק דובוב, שהיה רב קהילת 'עדת ישראל' ומוערך 
מאוד בקרב כלל הציבור היהודי בעיר. אף שהישיבה 
לא הייתה חב"דית, בהנהלה העריכוהו מאוד והוא 
היה אחד מראשי הישיבה. בשל כך קיים הרב דובוב 

שיעור תניא בישיבה.
"אני לא ידעתי באותם ימים כמעט דבר על 
ליובאוויטש. ידעתי על קיומו של 'ליובאוויטשער 
רבי' באמריקה. שמעתי על הרבי הקודם שבזמנים 
הקשים ברוסיה העמיד את היהדות על תילה 
מתוך מסירות נפש. אבל לא באמת ידעתי משהו 
משמעותי על ליובאוויטש. אלא שבישיבה למדו 
מספר בחורים חב"דיים, בנים למשפחות שלא 
מכבר יצאו מרוסיה והגיעו ללונדון. אלה היו הרב 
אברהם שם־טוב, הרב בערל פוטרפס והרב שלום 
בער גורקוב שיחיו. הם עוררו אותי לכתוב לרבי 
והחלטתי להיענות להצעתם. אינני יודע אם אתם 
יכולים להבין זאת, אבל זה היה דבר מופלא – שילד 

קטן יכול לכתוב לגדול – לרבי מליובאוויטש.
"כתבתי לרבי על כך שאני משתתף בשיעור 
התניא של הרב דובוב, אך אינני מבין כמעט דבר, 
שכן הרב דובוב דיבר על עניינים רוחניים מופשטים.

"עד מהרה קיבלתי מכתב תשובה מהרבי. הרבי 
כתב שהמחשבות על כך שאינני מבין – הן עצת 
היצר, וציטט שלושה ציטוטים מהתניא, שעליהם 
תהה אם הם לא מדברים אליי. הציטוט הראשון 
היה מסוף פרק ו', שבו מדובר על כך שמי שיושב 
ועוסק בתורה – שכינה שרויה עליו, אבל אם הוא 
לא בטל, אלא דבר בפני עצמו, הוא מקבל חיוּת 
מ'בחינת אחוריים'; הרבי המשיך וכתב שעליי 
לעיין בפרק ה' בתניא – שם מבוארת מעלת לימוד 
התורה, שעל ידו נעשה היהודי מאוחד עם הקב"ה 
ב'יחוד נפלא שאין כמוהו ולא כערכו נמצא כלל'; 
והמקום השלישי שבו הורה לי הרבי לעיין הוא פרק 
ג' בתניא, שבו מבואר שכאשר השכל של הנפש 

המשכלת מתבונן בגדולת ה' – שהוא ממלא כל 
עלמין, סובב כל עלמין וכולא קמיה כלא חשיב – 

מיד נפעלת בו יראת הרוממות".

חזרת חסידות 
בגייטסהד...

אחר תקופת לימודים ב'מנצ'סטר ישיבה', עבר 
הרב ווגל ללמוד בישיבה המפורסמת שבגייטסהד. 
"אחי ר' אליהו ע"ה ואני אבלח"ט פנינו לישיבת 
גייטסהד, התקבלנו והחלנו שלוש שנות לימוד 
בישיבה. בגייטסהד התחלתי לחוש יותר קשר 

ולמצוא עניין בליובאוויטש.

"פעם נתקלתי בקונטרס חב"די ובו לקט שיחות 
של הרבי הריי"צ, שאיכשהו התגלגל לגייטסהד. 
הרמתי אותו ואני עדיין זוכר את הריגוש שחשתי 
כשקראתי את הרעיונות החסידיים. גיליתי את 
פנימיות התורה, פגשתי במבט עמוק יותר מאשר 

הכרתי.
"עוד חוויה שהשפיעה עליי עמוקות הייתה 
כאשר הגיע לשם החסיד הרב בנציון שם־טוב 
ע"ה – שנהג לבקר בגייטסהד מפעם לפעם מתוקף 

תפקידו כ'שד"ר' לזרוע רוחניות ולקבץ גשמיות.
"אחד מחבריי אמר לי שיש באותו ערב באחד 
הבתים שיעור בתניא מאת הרב שם־טוב והציע לי 
ללכת לשם. נעניתי ברצון ועם עוד כעשרה בחורים 
חמקנו מ'סדר' הערב בישיבה )הרשינו לעצמנו, שכן 
לא הייתה חובה של ממש להשתתף בו( וצעדנו 
בקור, מחזיקים את ספרי התניא תחת מעילינו, 

אל בית משפחת רוטנברג, שבו התקיים השיעור.
"הרב שם־טוב לימד את 'שער היחוד והאמונה', 
והסביר את חידוש הבעל שם טוב שהדיבור האלוקי 
מחיה את העולם בכל רגע מחדש. הוקסמנו ממה 
ששמענו באותו ערב, היינו מרוכזים מאוד במה 
שהרב שם־טוב אמר, וכנראה זו הסיבה שגם הבנתי 
היטב את הדברים והם חדרו בי. הביאור הזה היה 

כה מהפכני, שחשתי שגיליתי עולם חדש.
"זו הייתה נקודת מפנה. אם עד אז ראיתי את 
החסידות כ'ווארטים' יפים, עתה קיבלתי מושג 

כלשהו בעניינים מופשטים, עמוקים, שכליים".
בעקבות כך החליט הרב ווגל להתחיל ללמוד 
חסידות בקביעות, אלא שלא היו לו הכלים לעשות 
זאת. הוא כתב לרבי וביקש עצה והרבי השיב לו 
במכתב שיפנה אל הרב בערל לוין – יהודי חסידי 
ששימש שוחט בעיר סנדרלנד ואחת לשבוע הגיע 

"פעם נתקלתי 
בקונטרס חב"די ובו 

לקט שיחות של הרבי 
הריי"צ, שאיכשהו 

התגלגל לגייטסהד. 
הרמתי אותו ואני 

עדיין זוכר את הריגוש 
שחשתי. גיליתי את 

פנימיות התורה"

הרב פייביש ווגל מקבל 'לעקאח' מידו הק' של הרבי "לשנה טובה ומתוקה"

 עומדים מימין לשמאל: הרב פייביש ווגל, הרב משה פעלער, הרב ישראל לאזאר, הרב אברהם שם טוב
יושבים מימין לשמאל: הרב זלמן בלסופסקי, הרב מענדל בוימגרטן והרב אברהם קארף

הרב ווגל )משמאל( עם ידידו הרב אהרן זאקאן בסמיכות ל770, זמן קצר לאחר בואם, בשנת תשח"י
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חשתי שלא בטוב, אבל בסופם של חמישה ימים 
הגענו לחופי ארה"ב.

"אני זוכר שהייתי כה שקוע בהכנות לקראת 
ההגעה אל הרבי, שכאשר הגענו והכריזו במערכת 
הכריזה שניתן לראות את פסל החירות – עמדתי 
לקריאה  שעיתי  ולא  התפילה  של  בעיצומה 
שאפשרה לנוסעים את הזדמנות הפז לראות את 

המיצג המפורסם.
"מה שלא החמצתי היה הקור המקפיא. היה קר 
כל כך, ששכבת קרח כיסתה את המים, ואת הספינה 
גררו אל הנמל. לא היו לי בגדי חורף מתאימים, 
הייתי רעב, סבלתי ממחלת ים שנמשכה מספר 
ימים ומצבי היה באמת נורא. אבל עם צאתי, 
גיליתי שהגיעו שני בחורים לקבל את פניי – 
חבריי מישיבת מנצ'סטר, הרב אברהם שם־טוב 
והרב בערל פוטרפס שיחיו, שהגיעו אל הרבי כבר 

שנתיים קודם לכן".

 התוועדות 
פורים תשח"י

את יומו הראשון ב־770 לא ישכח הרב ווגל 
לעולם. "השמיים היו כחולים ובהירים, אבל הקור 
מקפיא. השלג עלה למפלסים שכמותם לא ראיתי 
מעולם. לקראון הייטס הגענו לפני הצהריים, הגעתי 
בתחילה לפנימיית הישיבה – ברחוב איסטערן 
פארקוויי 676, החדר היה מחומם והגישו לי ארוחה 

שהשיבה את נפשי אחרי המסע המפרך.
"החלטתי שאני רוצה ללכת לראות את הרבי 
– בשבילו עשיתי את המסע הזה. לקראת השעה 
שלוש ורבע, שנאמר לי שבה הרבי יצא לתפילת 
מנחה, כבר המתנתי בבית הכנסת. ראש הישיבה, 
הרב מענטליק ע"ה, ניגש אליי ושאל אם אני רוצה 

לנוח לאחר המסע הארוך. אך השבתי בשלילה, 
אמרתי שאני רוצה ללמוד.

"בשעה שלוש ורבע הרבי נכנס לתפילת מנחה, 
כרגיל. הרבי הביט בי זמן ממושך – שכנראה היה 

שתיים או שלוש שניות – התפלל מנחה ויצא".
ההתוועדות הראשונה שבה השתתף הרב ווגל 
הייתה התוועדות פורים תשח"י. "ההתוועדות הזו 
חקוקה היטב בליבי", הוא מתאר. "באותה תקופה 
ההתוועדויות הגדולות, בתאריכים מרכזיים במהלך 
השנה, היו מתקיימות באולמות אירועים ברחבי 
קראון הייטס. עוד חבר ואני החלטנו לבוא מוקדם. 
היינו הראשונים שהגיעו לאולם, ערכתי חישוב מהו 
המקום הטוב ביותר לעמוד בו ותפסתי מקום. 
עמדתי בו במשך שעתיים והמתנתי שההתוועדות 

תתחיל.
"כידוע, זו הייתה התוועדות מיוחדת מאוד. אני 
זוכר את המאמר, דיבור המתחיל 'חייב איניש', 

שארך שעה וחמש דקות.
"המושגים שעליהם דיבר הרבי ומהירות הדיבור 
גרמו שלא הצלחתי 'להחזיק ראש' ולתפוס את כל 
מהלך המאמר. ניסיתי לעצור ולהבין עניין שהרבי 

אמר, והרבי כבר דיבר על העניין הבא. אבל הייתי 
פשוט מרותק רק לראות את פניו הק' של הרבי, את 
עיניו העצומות בריכוז כה נשגב, שמבחינתי – זה 

היה המאמר.
וזו הייתה  "הרבי דיבר אל אנשים יחידים, 
חוויה מיוחדת – הרבי מתייחס לפרט. הרבי היה 
ב'התגלות' עצומה ומאורעות אותה התוועדות 

ידועים.
"עמדתי על מקום אחד במשך עשר שעות 
רצופות – מהשעה חמש בערב ועד השעה חמש 
בבוקר. כשהרבי יצא מן ההתוועדות השחר כבר 

האיר.
"לתומי חשבתי שגילויים כמו אלה שנראו באותה 
התוועדות מתרחשים מדי שבת... חבריי הסבירו 
לי שנכחתי באירוע נדיר. מובן שהיו הקבלות לכך 

במובנים רבים, אבל זה היה מאורע יוצא דופן".

ברכה להיות 'מקושר'
זמן מה לאחר בואו ל־770, זכה הרב ווגל להיכנס 
ל'יחידות'. "מובן שלקראת 'יחידות' הכנו את 
עצמנו. קיבלתי הדרכה מחבריי כיצד מתכוננים, 
הבטתי סביבי וראיתי כיצד מתנהגים לפני כניסה 
ל'יחידות', מובן שביום הכניסה צמתי ואמרתי 
תהלים. זו הייתה חוויה חדשה לחלוטין. מעולם 
לא חוויתי קודם לכן את החוויה של תחושת יראה 
וכבוד כלפי אדם. יראה לא משום שהרבי עורר פחד, 

אלא יראה פנימית.
"בפתק שכתבתי והגשתי לרבי בעת כניסתי 
ביקשתי מהרבי ברכה שאהיה מקושר אליו. הרבי 
אמר: 'אויב דו ווילסט זיין אַ מקושר צו מיר, 
זאָלסטו לערנען מיין חסידות' ]אם רצונך להיות 

מקושר אליי, תלמד את החסידות שלי[.
"זה היה מה שהורה לי הרבי. זו הדרך שנתן לי, 

"ההדרכה ביחידות 
הראשונה העמידה אותי 

בקרן אורה. זו הדרכה 
תובענית ומחייבת, זה 
עניין אמיתי, אבל אין 
קיצורי דרך להתקשר 

אל הרבי"

צילום המענה 
של הרבי 

על שאלות 
המשתתפים 

בשיעור תניא 
של הרב 

ווגל בישיבה 
יוניברסיטי

קיץ בריא בעולם המזרנים
בס“ד

לפני
 שקונים
משווים 
מחירים!

899 ש״ח ליחידה

היי-רייזר
במחירי
מבצע

סימונס
במחירים

שהיו לפני 
הקורונה

טוקיו פוקט
במחירים

שהיו לפני 
הקורונה

במחירי מבצע 1000 ש״ח הנחה

בכמות מוגבלת!

בכמות מוגבלת!

קינג קויל
במחירים

שהיו לפני 
הקורונה

עמינח דגם ״אמיר״

ספת עמינח
דגם ״אופק״

מיטות
 עם ארגזי מצעים

מיטות משולשות

אנטרפרייז 
מבית סימונס

פולירון
ספינר דגם 

מוביל משולב 
ויסקו ולטקס

במחיר מבצע

ספת וידר

מזרנים ממותגים אלו ישמרו על הגב שלכם. 
אל תהיו שפני ניסיון לחברות הקטנות

טוקיו 
פוקט  סימונס הירוהיטו

 
דגם חדש

שפותח
לשינה 

מושלמת

1290 ש״ח בלבד במקום 1890

2200 ש״ח בלבד במקום 2800

הירוהיטו
המזרן המומלץ 

ע״י נשיא 
הכירופרקטורים
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ובמובן מסוים זה מה שמחזיק אותי בחיים. אז 
הייתי בחור 'טרי', אבל לאורך כל השנים הרבות, אף 
שהרבי ניהל איתי קשר רציף והדריך אותי בנושאים 
ובמצבים רבים, היסוד של הכל, הקשר שלי עם 
הרבי, מיוסד על אותה הדרכה – בסיס ההתקשרות 
שלי אל הרבי, שורש הליבה המהותי של מי שאני, 

מיוסד על זה.
"בעיניי זו הייתה הדרכה נחרצת, שהעמידה אותי 
בקרן אורה. זו הדרכה תובענית ומחייבת, זה עניין 
אמיתי, אבל אין קיצורי דרך להתקשר אל הרבי. 
מעולם לא היה חיוך ב'יחידויות'. זה היה תמיד 

מאוד רציני".

'לשמש את קוני'
זמן קצר לאחר ה'יחידות' ניגש אל הרב ווגל 
מנהל הישיבה, הרב דוד רסקין ע"ה, ואמר לו 
שסידר לו 'חברותא' ל'סדר חסידות' – בחור ושמו 
ישראל פרידמן, לימים ראש ישיבת 'אהלי תורה', 

מפארי חסידי חב"ד.
"התיישבנו ללמוד. ר' ישראל ישב בעת ה'סדרים' 
על הספסל שבו נהג הרבי לשבת בתפילת מנחה, 
ושם למדנו במשך למעלה משנה. התחלנו בלימוד 

'שרש מצוות התפילה' ב'דרך מצוותיך'.
"ר' ישראל היה גאון גדול, חסיד גדול ו'עובד' 
גדול. כבר אז, בין הבחורים, הוא היה 'ענק' ושמחתי 
מאוד על הזכות ללמוד איתו. הוא העמיד אותי על 
הרגליים. כוח ההסברה שלו היה מופלא והייתה לנו 

מערכת יחסים מיוחדת מאוד.
"זו הייתה אחת התקופות המרגשות ביותר 
עבורי והמשמעותיות ביותר בהבנת חסידות. ר' 
ישראל הביא אותי למצב שבו אחרי שנה הייתי 
מצוי בעולם המושגים של ספרי החסידות וודאי 
שהוא השפיע משמעותית על יכולת ה'הפשטה' שלי 

בלימוד החסידות".
הרב ווגל עשה חיל בלימודיו בישיבה, הפך 
לבחור ליובאוויטשאי נלהב, והחל אף לפעול 

בהפצת היהדות והמעיינות.
"מדי יום רביעי התקיימה )ומתקיימת עד היום( 
תוכנית ה'מיטוואָך שעה'. כל תלמידי הישיבה 
שידעו לדבר אנגלית יצאו לבתי ספר כלליים 
ברחבי ניו יורק, כינסו את התלמידים היהודים 
שבהם ולימדו אותם תורה ויסודות היהדות. גם 
אני התחלתי להשתתף בפעילות הזו. בבית הספר 
שאליו הלכתי למדו 1,200 ילדים, ומתוכם – 800 
ילדים היו יהודים... כך שהנוכחות בפעילות שלנו 

הייתה די גדולה.
"אבל בעבורי זה היה תרגיל ב'הנחת עצמותו'. 
בישיבה היינו במצב של טבילה טוטלית בתורה – 
נגלה וחסידות. ופתאום, באמצע יום רביעי נקטע 
הלימוד ב'סדר' והיה עליי לצאת לרחוב שהיה רחוק 
כל כך מהעולם שבו היינו שרויים. המצב המתמיד 
בין מצב אחד למצב אחר, הייתה  של תנועה 
בעבורי התעמלות טובה בדרכי החסידות. בעצם, 
הקושי הזה לעבור בין מצבים שונים ומנוגדים 
הוא הקונפליקט שמלווה את כל חייו של כל אדם. 
השילוב הזה של שקיעה בתורה ויציאה החוצה 
ללמד לילדים שאין להם כל מושג ביהדות סייע לי 
להפנים ש'אני לא נבראתי אלא לשמש את קוני' 
ולכן אינני מתחבר רק למצב מסוים, אלא יכול 
לעבור ממצב למצב ולהיות מוקדש למילוי הכוונה 

העליונה על כל מה שהיא דורשת ממני".

 ויכוח סוער 
ב'ישיבה יוניברסיטי'

פעילות נוספת שבה עסקו תלמידי הישיבה 
ב־770 באותן שנים, ואליה הצטרף גם הרב ווגל, 
הייתה מסירת שיעורי חסידות בישיבות שונות 
בניו יורק, מדי ליל שישי. "אני התבקשתי לנסוע 
ל'ישיבה יוניברסיטי' ולמסור שם שיעור תניא. 
בשיעור היו ארבעה או חמשה משתתפים ומדי 
יום שישי הייתי כותב דיווח לרבי על אשר אירע 

בשיעור.
"פעם כתבתי לרבי שנכנסתי לוויכוח סוער עם 
התלמידים. הם הקשו, אני השבתי, והתפתח דיון. 
הרבי ענה על כך: 'בכלל אין תועלת בויכוחים', 
והוסיף: אלא אם כן זה יכול להביא לשיעור קבוע.
"בפעם אחרת כתבתי לרבי שהשיעור התמשך 
עד לשעה מאוחרת שכן התעורר דיון עם הבחורים, 
וחזרתי בשעה 1:30 לפנות בוקר, והרבי כתב על כך: 

'מאוחר ביותר'".
בעקבות השיעורים הללו נוצר קשר בין הרב ווגל 
ואחד הר"מים ב'ישיבה יוניברסיטי' – הרב סוּנֶר. 
הרב ווגל היה חוזר בפניו את שיחותיו האחרונות 

של הרבי ולומד עימו תניא.
באחת הפעמים התעורר ביניהם דיון, הרב סונר 
שאל מספר שאלות והרב ווגל הציע לו כי ישאל 
אותן את הרבי. הרבי ענה בפירוט לשאלות, וחלק 
ממענה הרבי מודפס ב'אגרות קודש' )חי"ט, עמוד 

רלט(.
"השאלה התעוררה", מספר הרב ווגל, "בעקבות 
ארבעת  על  בתניא,  א'  פרק  את  שלמדנו  כך 
היסודות שמהם מורכב כל דבר גשמי. הרב סונר 
אמר שאומנם הרמב"ם מדבר על ארבעה יסודות, 
אבל היום מוסכם על המדע שיש תשעים ושישה 
יסודות, והרמב"ם אמר זאת על פי השיטות שהיו 

בזמנו.
"הרבי השיב על כך באריכות והסביר שארבעת 
היסודות הם החלקים היסודיים, וייתכן שהם 
יכולים להתפצל לחלקים נוספים. הרבי הוסיף 
וכתב שיש מפרשים קדמונים המסבירים שהכוונה 
ב'יסודות' הינה לתכונות שלהם: קר ולח, חם ויבש 

וכן הלאה, ולכן הם נקראים במדרש 'טבעים'.
"על הטענה ש'היום מוסכם שיש תשעים ושישה 
יסודות' ענה הרבי שכך היה מוסכם לפני חמישים 
שנה, ואילו עתה 'מוסכם' שכל אחד מהיסודות 
הללו עצמם מורכב מכמה חלקים, ומכמה מיני 

חלקים מורכב כל דבר – אין יודעים.
"על דברי הרב סונר ש'הרמב"ם אומר' שתיתכן 
היווצרות יצור חי שלא על ידי זכר ונקבה ו'זה 
שיטתו', כתב הרבי: 'וזוהי "שיטת" התורה, והובאה 
בכמה מקומות מתנאים ואמוראים, וזהו יסוד לכמה 

הלכות'.
"הרב סונר הוסיף שבקרב הביולוגים מוסכם 
שזה לא ייתכן, והרבי ענה: 'כל ההסכמה היא בדרך 
השערה', שמכיוון שבמקום עיפוש הפירות נמצאו 
ביצים קטנות – טוענים המדענים שיש לשער 
שמהם נוצרו היצורים, וההסתברות אומרת להם 

שמהם נוצרו היצורים".
לסיום כתב הרב ווגל שהרב סונר ביקש לשאול 
את הרבי אם עניין קיומם של ארבעה יסודות הוא 

חלק מהתורה, ואם אינו מאמין בכך – מה דינו.
כתב  מהתורה  חלק  זהו  אם  השאלה  "על 
הרבי מראי־מקומות לכך מ'מדרש רבה', מה'זוהר 
במקומות רבו לספור', 'ועוד', ועל השאלה מה דינו 

אם אינו מאמין בכך – הרבי לא הגיב.
לכך  סונר  הרב  שהביא  הדוגמאות  "אחת 
שהרמב"ם אמר משהו שהמדע טוען אחרת ממנו, 
הייתה מהלכות איסורי ביאה, והרבי כתב לי על כך: 

'לאחרי החתונה יעסוק בהלכות אלו'.
"התשובה הזו הייתה מדהימה. אף שהסדר היה 
שהמענות צריכים לחזור אל הרבי – הותר לי לצלם 
את התשובה, והצילום שמור עימי ויקר לי מאוד.

"אגב, בפעם הבאה שנכנסתי ל'יחידות', לרגל יום 
ההולדת, אמר הרבי מיד: 'האם נתת את המענה על 
הד' יסודות לרב סונר?', ושוחח על הנושא. האמת 
היא שנכנסתי ל'יחידות' למטרה אחרת, לשאול 
בענייני עבודת ה', אבל הרבי לקח את זה לשיחה 
הזו ולאחר מכן בירכני. זה היה רגע יוצא מן הכלל".
הרב ווגל המשיך ללמוד חסידות עם תלמידי 
ה'ישיבה יוניברסיטי', ובאחת השבתות הזמין 
היה  "זה  לשבת.  ל־770  להגיע  מהם  ארבעה 

הרבי מסדר קידושין בשנת תשח"י
 ברכות 

מלוא הטנא
ברגשי כבוד ויקר, בהערכה אין קץ ובהוקרה מביעים אנו ברכות 

ותהילות לכמ"ע ידידינו היקר והדגול, העוסק בצ"צ באמונה, מנכ"ל 
חברת צ'ארידי, שליח הרבי בעמק חפר, חבר הנהלת מוסדות חב"ד 

חדרה, איש חי ורב פעלים

הרה"ח ר' שי צ'רבינסקי שי'

 על עמלו הרב במסירות רבה למען סמל מוסד 
לבית הספר העל יסודי חב"ד לבנות בחדרה

 זכות הפעילות רבת הערך תעמוד לו להתברך הוא
 ובני ביתו בכל טוב בגו"ר מתוך שפע ברכות והצלחות בעבוה"ק

ובמהרה נראה בקיום היעוד ולא ילמדו איש את רעהו כי כולם ידעו אותי 
למקטנם ועד גדולם בגאולה האמיתית והשלימה מיד ממש

בשם ההנהלה, צוות המוסד, התלמידות וההורים
הרב יוחנן בוטמן, יו"ר

רשת גני ילדים | חיידר בני מנחם | בית ספר בנות תפארת חיה | תיכון בית 
חנה לבנות | כולל אברכים | כולל חמ"ש ללימוד חסידות | בית תמחוי | 

מרכז לחלוקת מזון | בית חב"ד לדוברי צרפתית | לב חב"ד במרכז הרפואי | 
חב"ד לנוער | חב"ד בעליה לדוברי רוסית | בתי חב"ד והשלוחים בשכונות

כל הלב לכל אחד חב"ד חדרה
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באמצע הקיץ, ההתוועדויות באותן שנים התקיימו 
ב'שאלאש' – החצר של 770, שאותה כיסה ברזנט, 
ואף שתמיד עמדתי בעת ההתוועדויות, עתה 
ישבתי איתם כדי להסביר להם בזמן הניגונים שבין 

שיחה לשיחה מה הרבי אמר.
"כעבור שעה מתחילת ההתוועדות היה להם 
חם כל כך, שהם אמרו שהם מוכרחים לצאת, הם 

מרגישים שהם אינם יכולים לעמוד בחום.
"למזלי, במהלך ההתוועדות חיפש אותי הרבי 
ושאל: 'היכן הבחורים מהישיבה יוניברסיטי?'. 
התחלתי לחפש אותם, מהר מאוד מצאתי אותם 
ובתוך חצי שעה החזרתי אותם להתוועדות משום 

שהרבי אמר שהם צריכים לומר 'לחיים'".

ה'תנאי' של הרבי 
לסידור קידושין

על השנים הראשונות שבהן למד ב־770 מדבר 
הרב ווגל בערגה. "היחס שהרבי נתן לבחורים 
היה מאוד קרוב. הרגש היה אישי. כל מילה ועניין 
שהרבי אמר ב'יחידות' היו משמעותיים מאוד 

ונחקקו והשפיעו על כל החיים.
"ומאידך גיסא", הוא מוסיף, "הרבי לא הראה 
'קירובים' לבחורים. חיוך לבחור בישיבה היה דבר 
נדיר מאוד, הרבי לא קרא לבחורים לומר 'לחיים' 
– אני זכיתי לכך רק אחר צאתי לשליחות, והרבי 
לא נתן הוראות פנים אל פנים, כי אם בכתב או 

באמצעות ההנהלה.
"ככל שהתבגרתי והיה לי יותר קשר עם הרבי, 
ראיתי והבנתי שהרבי משתמש באנשים לצורכי 
הקב"ה. המילה 'שימוש' באנשים נחשבת למילת 
גנאי במערכת יחסים קונבנציונלית – שמשתמשים 
בך למשהו, אבל במקרה שהקב"ה משתמש באנשים 
– זו המטרה הכי נעלית שיש, ובמובן הזה הרבי 
השתמש בי, בך ובכולנו – לבצע את המשימה 

שהקב"ה רוצה.
"כמעט לא נהניתי מחיוכים מהרבי. הקשר היה 

רציני, עמוק".
בשנת תש"כ קיבל הרב ווגל את הצעת השידוך 
עם רעייתו, בת למשפחת חריטונוב, נכדת החסיד 

ר' אהרן חריטונוב מניקולייב.
"אביה של רעייתי, ר' מרדכי צבי ע"ה, התגורר 
ביקטרינוסלב, והיה קשור מאוד לרב העיר, הרה"ק 
רבי לוי יצחק – אביו של הרבי. אינני יודע מה 
בדיוק היה תפקידו, אך יש צילום של מסמך קבלת 

עדות בבית דינו של רבי לוי יצחק וחתימתו 
מופיעה כאחד העדים.

"כשנכנסתי ל'יחידות' ושאלתי את הרבי על 
השידוך, אמר הרבי: 'איך קען נאָך די משפחה 
פון ניקאָלאַיעוו' ]אני מכיר את המשפחה עוד 
ביותר  חיובית  הייתה תשובה  זו  מניקולייב[. 

לשידוך...
שמי  את  שכשהציעו  לי  נודע  מכן  "לאחר 
למשפחת רעייתי, אמר הרבי לרב חדקוב ש'עליהם 
לדעת ששולחים אותו לשליחות בלונדון'. אם היא 
מסכימה לכך – מה טוב, ואם לא – השידוך אינו 

בשבילה.
"דברים אלה אמר הרבי בטרם ידעתי בעצמי 

שמתכוונים לשלוח אותי ללונדון"...
ואכן, הרב ווגל ורעייתו באו בקשרי השידוכין. 
יום נישואיהם נקבע לט"ז אלול, וכמו שכל בחור 
שאף וקיווה באותן שנים, ביקש הרב ווגל כי הרבי 
יהיה מסדר קידושין בחופתו, נוהג שפסק כמעט 

כליל באותן שנים.
"כתבתי לרבי וביקשתי לזכות לכך, אך לא 
קיבלתי כל מענה. ניגשתי אל הרב חדקוב וסיפרתי 
לו על המצב – שכתבתי ואין תשובה, והרב חדקוב 
אמר שיבדוק זאת. כשנכנסתי אליו שוב הוא אמר 
שהרבי אמר לו: 'אָבּער ווען פאָרט ער אויף אין 

לאָנדאָן?' ]אבל מתי הוא נוסע ללונדון?[.
"זה היה ברור: הסכמתו של הרבי להיות מסדר 
קידושין תלויה בכך שאקבל את השליחות ללונדון. 

היינו מהאחרונים שזכו לכך".

ופרצת
מפעל השליחות של הרבי היה באותה עת 
השלוחים  מן  היה  ווגל  הרב  דרכו.  בראשית 
החלוצים, הראשונים ממש, ששלח הרבי. "הרבי 
'ופרצת' – לכבוש את  דיבר ועורר כל כך על 
העולם באור התורה והמצוות. אני זוכר שבשנת 
תשח"י שלח הרבי את הרב זושא פויזנר ע"ה לארץ 
הקודש, ערכו עבורו התוועדות 'צאתכם לשלום' 
ובה השתתפו כעשרים בחורים, כשלפתע הגיע הרב 
חדקוב לבית המדרש וסימן כי הרבי עומד להיכנס.
"כל הנוכחים קפצו מיד ממקומותיהם לעמדות 
שמהן יוכלו לראות את הרבי. הייתה לי ההזדמנות 
עליו  לחלום  טוב, שיכולתי  ונעמדתי במקום 
בהתוועדות רגילה, כך שראיתי את הרבי מלפנים, 
מקרוב ממש. זו הייתה חוויה מדהימה, מרוב 
התרגשות בקושי יכולתי להקשיב לדבריו הק' של 

הרבי.
"בכל אותה התוועדות דיבר הרבי על 'ופרצת'.

"הרבי היה להוט לשבור מחסומים ומחיצות. 
להשתמש בכל הכלים האפשריים כדי להחדיר 

אלקות לעולם.
"אני זוכר שבשנת תשי"ח או י"ט דיבר הרבי 
בשיחה כל כך בלהט על כך שכולם צריכים לנסוע 
לשליחות, שלאחר השיחה דיברנו בינינו והחלטנו 

שכולנו נכתוב שאנו מוכנים לנסוע לשליחות.
"באווירה הזו כתבתי גם אני לרבי שאני מוכן 
לנסוע לשליחות, אף שהייתי טרם נישואיי, והרבי 
כתב מענה שתוכנו: שליחותו ללמוד בשקידה 

והתמדה בתומכי תמימים...
"זו הייתה האטמוספרה ששררה אז. כל הלך 
הרוח היה לנסוע לשליחות", חותם הרב ווגל פרק 

זה.
בפרקים הבאים נפרסם אי"ה מפי הרב ווגל את 
סיפור שליחותו והתפתחותה המדהימה של חב"ד 
באנגליה, על הוראות, 'יחידויות' והתייחסויות של 
הרבי לאין־ספור נושאים, ועובדות מרתקות על 
הקשר בין אישים שונים לרבי, שעברו באמצעות 
n הרב ווגל.�
התודה נתונה לחתנו של הרב ווגל, הרב יונה פרוס שי', על סיועו 
הרב בקיום הריאיון, ולמיזם 'המפגש שלי עם הרבי' של חברת 
JEM על העזר שהיה לנו בעיון בריאיון שנערך במסגרתו עם 
הרב ווגל

השליח הרב פייביש ווגל

银行想
从我这
里得到
什么

שחר של 
כלכלה
חדשה!

טיפלתי באלפי
תיקי משכנתאות!

כשאני מגיע אל הבנק, אני לא בא לבד,  
אני מגיע עם אלפי תיקים של לקוחות, 
ויכולת ההתמקחות שלי מול הבנק 

נמצאת ביתרון עצום!

אני ניהלתי 
את הבנק! 

כאחד שהעניק אלפי משכנתאות במשך 
שנים בבנק, אני יודע איך הבנק מרוויח 
ואעשה הכל כדי שאתה תרוויח במקומו!

יש לי תואר 
שני בכלכלה! 

נבנה משכנתא ייחודית עבורכם שלוקחת 
בחשבון את המצב הכלכלי שלכם ואת 
השינויים בשוק במשך שנים, כך שנבטיח  
קבלת משכנתא שבונה לכם עתיד!

נעים להכיר, אני שחר וולף,  במשך למעלה 
מעשור ניהלתי בבנק דיסקונט ואני בעל תואר שני 
בכלכלה ומימון. אם יש לכם חלום לרכוש דירה 
משלכם, הנה כמה סיבות טובות לצלצל אלי:
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